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Správné znění tajenky zašlete na 
adresu redakce do 18. května. Tři 
vylosovaní obdrží zajímavé ceny.

Vyluštění z minulého čísla: Jim-
ramov leží ve Žďárských vrších. 
První zmínka o něm je z roku 
1235. V XIX. století se zde naro-
dili spisovatelé bratři Mrštíkové 
a kněz, rovněž spisovatel Jan Ka-
rafiát.

Výherci z minulého čísla E. Do-
hnalová, Jihlava, J. Míková, Proseč 
– Obořiště, Pelhřimov a M. Koten, 
Humpolec získali psací soupravu, 
speciální poznámkový blok a na-
fukovací míč pro letní dny.

Regiony řeší své sporné hranice

Menším problémem jsou dvě 
místa, kde vede nová hranice 
středem silnice a středem mostu. 
Kraje se pravděpodobně dohod-
nou na řešení, kdy by se hrani-
ce změnila, aby nevedla středem 
a silnice, nebo most připadly Vy-
sočině a Jižní Moravě celé, kaž-
dý úsek jednomu kraji. „Je to nej-
schůdnější varianta,“ říká krajský 
radní pro majetek a finance Miro-
slav Houška (KDU-ČSL) s tím, 
že poslední vývoj jednání mezi 
regiony takové řešení naznaču-
je. Už dnes se například dokáza-
li mezi sebou dohodnout jihomo-
ravští a vysočinští silničáři a v zi-
mě na prohrnování dvou spor-
ných úseků spolupracovali. 
Člen krajského zastupitelstva 

Vysočiny a starosta Velké Bíteše 
Miroslav Báňa (ČSSD) si mys-

lí, že by Jižní Moravě měly spor-
né úseky připadnout oba: „Ten-
to nešťastný případ se dá vyře-
šit rozumně jedině tak, že dojde 
k zpracování návrhu změny kata-
strální hranice mezi obcemi vy-
branou geodetickou firmou, kte-
rou vybere mezikrajská komi-
se složená z členů rady kraje. Po 
projednání a schválení dle termí-
nů vyhlášek by výsledkem mohl 
být zápis do katastru tak, aby ko-
munikace a most byly ve vlast-
nictví Jihomoravského kraje. Fi-
nancovat celý proces by měly 
kraje napůl s tím, že po úspěš-
ném dokončení změny hranic by 
stát prostřednictvím účelové do-
tace ze státního rozpočtu uhradil 
veškeré prokazatelné náklady ve 
výši 100 procent.“
Daleko komplikovanější je si-

tuace u pozemků pod silnicemi. 
Spolu s obcemi přešlo k Jihomo-
ravskému kraji i jejich území a to 
znamená bezmála 200 kilomet-
rů silnic. Silnice samotné si kraje 
mezi sebou předaly, ale pozem-
ky pod nimi představují poměr-
ně velký majetek a protože zá-
kon o krajích regionům doslova 
předepisuje být dobrými správci, 
jsou jednání o vypořádání tako-
vého majetku složitá. Například 
Miroslav Báňa se domnívá, že 
by měla Vysočina pozemky Brnu 
darovat: „Vzhledem k tomu, že 
oba kraje tvoří evropský region 
a z logiky věci spolu budou dlou-
hodobě spolupracovat na rozvoji 
ve všech oblastech života, vidím 
jako nejrychlejší řešení projed-
nat ve vedení krajů návrh daro-
vací smlouvy na pozemky a ko-

munikace a následně jej projed-
nat a schválit v zastupitelstvech 
obou krajů. Náklady, týkající se 
daně z převodu nemovitostí, po-
platků za zápis do katastru a po-
dobně, by měl hradit obdarovaný, 
tedy Jihomoravský kraj.“
Miroslav Houška ale upozor-

ňuje, že takto jednoduchá řešení 
nejdou až tak snadno uskutečnit. 
„Nebavíme se o metru čtvereč-
ním pod garáž, ale o pozemcích 
o výměře 1,2 milionů metrů čtve-
rečních a hodnotě zhruba 200 mi-
lionů korun. Dostali jsme je pro-
to, abychom s nimi dobře hos-
podařili. Ukládá nám to pří-
mo zákon o krajích,“ vysvětluje 
Houška problém a dodává: „Je 
několik možných řešení, který-
mi bychom neporušili zákon. Po-
zemky Jihomoravskému kraji 
prodáme, pronajmeme, anebo ne-
cháme stát, ať se s tou situací vy-
pořádá stejně, jako se vypořádává 
s výkupy pozemků pod silnicemi 
od soukromých vlastníků,“ vypo-
čítal Houška.

�1. květen
Zahájení cyklistické sezóny na 
trati Přes tři vrchy Vysočiny, pro 
všechny příznivce cyklistiky bez 
rozdílu věku a výkonnosti, trať osm 
až 80 kilometrů, start 10.30, ná-
městí Horní Cerekev

�2. květen
Antičtí řečníci, přednes 2000 let 
starých textů, Radovan Lukavský, 
nádvoří ZUŠ, KD Velká Bíteš, 19.00

�4. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Petr Malásek, Barbora Řeháč-
ková, Vít Fiala, ZUŠ Hrotovice, ob-
řadní síň městského úřadu, Hroto-
vice, 18.00
Otázky Václava Moravce speci-
ál, předvolební debata ČT, lídři po-
litických stran z Vysočiny, divadelní 
sál DKO Jihlava, 19.30

�7. květen
Spirituál kvintet, kostel sv. Jaku-
ba, Chotěboř

�8. květen
Přibyslavský dvanáctiboj, běh 
do vrchu, délka 195 metrů, převý-
šení 30 metrů, městské muzeum, 
Přibyslav, 9.00
Cyklistické závody, pro děti do 
16 let, nová ZŠ, Velká Bíteš, 15.00

�9. květen
Májový koncert s Václavem Hu-
dečkem, Společenský dům, Světlá 
nad Sázavou, 19.00

�10. květen
Na správné adrese, divadel-
ní představení, KD Velká Bíteš, 
19.00

�11. květen
Gentlemen Singers, koncert vo-
kálního souboru, kamenný sál 
zámku, Třebíč, 18.00

�13. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Dobrý Večer Quintet, Děti 
z MŠ a ZŠ, Myslibořice, 19.00
Oslava 10. výročí dostavby školy, 
14.00 akademie, pěvecké sdruže-
ní Sextet, 16.30 Karnevalové trnky 
brnky, divadlo, 20.00 countrybál, 
sokolovna, Tasov

�16. květen
Miroslav Paleček, Divadlo na Ko-
pečku, Jihlava, 17.00

�17. květen
Vladimír Čech a Miroslav Paleček, 
písničkový recitál, kino Družba, 
Chotěboř, 19.30

�20. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Petr Vyoral, Andrea Ille, Tomáš 
Ille, Jana Vondrů, ZUŠ Pelhřimov, 
hrad Kámen, 18.00
Jezdecký den, Na Domkách, 
Třešť, 10.00
Slavnosti žirovnického jedno-
rožce, Zámek Žirovnice, trhy, sta-
rá řemesla, šermíři, sokolník, diva-
dla, stará hudba, ohňostroj ,ohňo-
vá show, 13.00

�24. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Václav Hudeček, Petr Adamec, 
děti ze ZŠ Rouchovany, kostel Na-
nebevzetí Panny Marie, Rouchova-
ny, 19.00

�26. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Václav Hudeček, Petr Ada-
mec, Dětský houslový soubor, Při-
byslav, 19.30

�27. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Cimbal classic, ZUŠ, zámek, 
Jaroměřice n. Rokytnou, 19.00
Den přírody, 4. ročník tradiční 
velkolepé akce zaměřené na ukáz-
ky z různých oborů, které se týkají 
přírody, Valchovská alej, RS Valcha 
a okolí, Počátky, 9.00

�28. květen
Hudební slavnosti 2006, kon-
cert, Václav Hudeček, Petr Adamec, 
smíšený pěvecký sbor Doubravan, 
kostel sv. Jakuba, Chotěboř, 16.00
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Střed mostu a střed silnice ■ Tudy vede nová hranice mezi Vysočinou a Jižní Moravou
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Jihlavou znělo 
dunění bubnů

Jihlava • Občanské sdružení Mod-
ré dny získalo od nadace The Mu-
sic Fundation bubny v hodno-
tě zhruba 70 tisíc korun. Nadace 
darem podpořila vzdělávací pro-
gramy, které Modré dny pravidel-
ně pořádají v rámci projektu Děti 
Modrých dnů pro sociálně znevý-
hodněné děti z dětských domovů. 
Při slavnostním předání daru 

mohly děti hned nové hudební 
nástroje vyzkoušet, hru na bub-
ny s nimi prošel světový facilitá-
tor John Yost z Chicaga.

vyrábíme

Asi k nám míří 
turisté z Ruska

Vysočina/Moskva • Poprvé ve 
své historii se Vysočina předved-
la ruským cestovním kancelářím 
a turistům. Na březnovém vele-
trhu cestovního ruchu v Moskvě 
byla krajská prezentace součás-
tí expozice České republiky, kte-
rá byla zaměřená na jednotlivé 
regiony. „Pro ruské turisty před-
stavuje Česká republika přede-
vším Prahu, Karlovy Vary a ně-
která další lázeňská města. Situ-
ace se mění a ruští turisté chtějí 
objevovat další místa naší země. 
Největší zájem a poptávka by-
la po památkách, dále po poby-
tech zaměřených na relaxaci a ta-
ké po pobytech pro kolektivy dětí 
s programy zaměřenými na různé 
sportovní aktivity a poznání. Vy-
sočina má v tomto směru oprav-
du co nabídnout,“ vysvětlila Jit-
ka Mattyašovská z krajského od-
boru regionálního rozvoje.

Stavby soutěží
Vysočina • Na konci dubna skon-
čil sběr přihlášek v soutěži Stav-
ba Vysočiny 2005. letos mezi se-
bou budou opět jednotliví přihlá-
šení zápolit v kategoriích bydlení, 
občanské vybavenosti, průmyslo-
vých objektů, inženýrských sta-
veb a rekonstrukcí. Novinkou je 
kategorie zaměřená na řemesl-
ný a konstrukční detail. Slavnost-
ní vyhlašování výsledků soutě-
že, nad kterou má záštitu krajský 
hejtman Miloš Vystrčil (ODS), 
bude posledního května na tře-
bíčském zámku. 
V loňském ročníku zvítězily na-

příklad stavby bytového domu 
v Třebíči, obchvatu Jihlavy s tu-
nelem, který chrání okolí pro-
ti hluku, či kompletní oprava Je-
línkovy vily ve Velkém Meziříčí. 
Veškeré informace o soutěži jsou 
na www.stavbavysociny.cz

Vysočina • Ačkoliv jsou už více než rok změněné krajské hranice 
mezi Vysočinou a Jižní Moravou, některé silnice a pozemky pod 
nimi jsou dosud předmětem diskusí mezi oběma kraji.

Všechny domy dětí by měly řídit obce
Vysočina • Domy dětí a mládeže 
a základní umělecké školy jsou 
místní záležitostí a neměl by je 
spravovat kraj. Kraj se proto sna-
ží pomoci obcím, které od něj zři-
zovatelství takového zařízení pře-
vezmou. Vyplynulo to z minulé-
ho jednání krajského zastupitel-
stva. 
V době, kdy kraj vzniknul, do-

stal od států zřizovatelství, tedy 
správu, středních škol, domů dě-
tí a mládeže a základních umě-
leckých škol. Jenže už v té době 
část DDM a ZUŠ zřizovaly obce. 
V regionech tedy vznikla dvojná 
situace, kdy zhruba polovina ta-
kových zařízení byla obecní a po-
lovina krajská. 
„Jsou to zařízení, která slouží 

dětem z toho konkrétního měs-
ta a okolí, podobně jako napří-
klad základní školy. Nejsou 
to zařízení s krajskou pů-
sobností,“ vysvětluje kraj-
ská radní pro školství Marti-
na Matějková (ODS) a dodá-
vá: „Pokud je zřizuje město, 
může s nimi lépe komuniko-
vat a lépe jejich činnost koordi-
novat tak, aby skutečně vychá-
zela z potřeb obyvatel.“ S tím, 
že by DDM a ZUŠ měly převzít 
obce, souhlasí i krajský zastupi-

tel z Pelhřimova Jiří Běhounek 
(ČSSD): „Obce by je měly zřizo-
vat i s ohledem na místní znalosti 
a zvyklosti. Zřizovatelství by ale 
mělo být jednotné, to jest všech-
ny anebo žádné. Dvoukolejnost, 
která je v současné době, vyvo-
lává jen nezod- pově-
zené otázky 
a různorodé 
spekulace 
podle toho, 
v které čás-
ti kraje zři-
zovatel zrov-
na je. Kraj by 

neměl tento stav dlouhodobě za-
konzervovat.“
Kraj se proto snaží s obcemi do-

hodnout, aby tato zařízení převza-
ly. Jejich financování je navíc ji-
né, než u základních a středních 
škol. Mzdové náklady hradí stát 

a na provoz si tato zařízení čás-
tečně vydělají ze školného. 

Například ZUŠ nedostá-
vají od zřizovatele 
na provoz nic, pro-
tože školné pokry-
je všechny provoz-
ní prostředky, DDM 

umí vydělat na pro-

voz dvě třetiny peněz. Pokud tedy 
město takové zařízení převezme, 
kraj mu na první rok přispěje 70 
procenty potřebné částky na pro-
voz, druhý rok 30 procenty. „Je 
to proto, aby si městský rozpo-
čet mohl na nový výdaj zvyknout. 
Připomínám ale, že jde o jednu 
třetinu provozních peněz domů 
dětí. Jiný provozní výdaj s tako-
vým zařízením obec nemá,“ říká 
Matějková. 
To se ale Jiřímu Běhounkovi ne-

pozdává: „Z čeho vycházel vý-
počet stoprocentního základu, ze 
kterého se poté určilo 70 a 30 pro-
cent? Ptám se proto, že výpočet 
mi není znám a jsem přesvědčen, 
že ani objektivně znám skutečně 
být nemůže. Takže řešení je v této 
podobě pro mne nepřijatelné.“ 
Diskuse mezi krajskými zastupi-

teli bude zřejmě pokračovat. „Sto-
procentní základ je ta částka, 
kterou jsme přispívali na pro-
voz, když jsme to konkrétní za-
řízení spravovali my, tedy kraj. 

Z ní dostane nový zřizovatel, te-
dy město, po dva roky část tak, 
aby nebyl ten přechod náhlý. Pře-
vod na obce se vždy uskutečnil 
po vzájemné dohodě a obce toto 
pravidlo dobře znaly,“ odpovídá 
Martina Matějková.


